


Vážený čtenáři, vzhledem k rozsáhlosti zápisu z jednání zastupitelstva města otiskujeme
na tomto místě pouze výpis jednotlivých usnesení zastupitelstva. Celý zápis je zveřejněn
na internetových stránkách města www.svihov.cz. Z důvodu dodržení zákona o ochraně
osobních dat jsou jména občanů, o kterých zastupitelstvo jednalo, při zveřejnění začerně-
na. Úplný zápis bez provedených úprav je k nahlédnutí na Městském úřadě Švihov.

Zasedání č. 46 dne 19. 6. 2013
Návrh usnesení: ZM schválilo předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 392/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM jmenuje Mgr. Jaroslavu Suchou, bytem Ježovy 66, do funkce
ředitelky příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Švihov s účinností od 01. 08. 2013 na
dobu určitou 6 let, a to na základě provedeného výběrového řízení.
Výsledek hlasování: pro 5 proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č.393/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM souhlasí s přidělením zakázky na zpracování projektové
dokumentace firmě Macán Projekce DS, s.r.o Klatovy na úpravu křižovatek ve
Školní ulici za částku 89.289,- Kč vč. DPH a na zpracování projektové dokumen-
tace na rekonstrukci ulice Žižkova za částku 20.070,- Kč vč. DPH.
Výsledek hlasování: pro 4 proti 0, zdržel se 1 (Vaněček).
Usnesení č.394/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM bere na vědomí zprávu o činnosti kontrolního výboru.
Výsledek hlasování: pro 5 proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č.395/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje přidělení bytu č. 33 v bytovém domu č.p. 428 Švi-
hov, Kolářova ulice paní Marii Sekyrové, bytem Švihov, Kolářova 427 a panu
Petru Toufarovi, bytem Šťáhlavy, Husova 112/IV, od 1.7.2013 za stávajících pod-
mínek.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 396/Z465/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM souhlasí, aby p. Marie Sekyrová uzavřela podnájemní smlou-
vu na byt č. 1 v č.p. 427 Švihov, Kolářova ulice s p. Janou Populovou.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 397/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje rozpočtové opatření změnu rozpočtu města č. 4 na
rok 2013.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č.398/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM souhlasí se sjednáním věcného břemene zaručujícího vlast-
níkům přístup k pozemkům p.č. 296/5 a 296/4 v k.ú. Kamýk u Švihova přes poze-
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mek města p.č. 286/1 v k.ú. Kamýk u Švihova za částku 500,- Kč pro jednoho
s tím, že žadatelé předloží geometrický plán potvrzený Katastrálním úřadem 
a uhradí náklady na sepsání smlouvy o zřízení věcného břemene.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č.399/Z46/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM rozhodlo zveřejnit záměr odprodat obecní pozemek p.č.
1495/2 v k.ú. Lhovice o výměře 203 m2 a části pozemku p.č. 1496/6 v k.ú. Lhovice,
na kterém je vybudována jímka, za částku 30,50 Kč za 1 m2 s tím, že kupující
uhradí náklady na vypracování oddělovacího geometrického plánu a uhradí
náklady na sepsání kupní smlouvy. 
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č.400/Z46/13 bylo schváleno.

Zasedání č. 47 dne 24. 7. 2013
Návrh usnesení: ZM schválilo předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 401/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje rozpočtové opatření změnu rozpočtu města č. 5 na
rok 2013.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 402/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje vydání OZV č. 1/2013 o stanovení veřejně přístup-
ných míst, na kterých je provozování sázkových her, loterií a jiných podobných
her zakázáno.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 403/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje zadání zakázky na realizaci projektu Varovný sys-
tém města Švihov firmě Bártek rozhlasy, s.r.o. Praha. 
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 404/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM souhlasí s přijetím dotace z programu OP ŽP ve výši 95 % na
realizaci projektu Protipovodňová opatření města Švihov. 
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 405/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM souhlasí s přijetím dotací od Plzeňského kraje:
ve výši 98 tis. Kč na zpracování nového územního plánu
ve výši 20 tis. Kč na 40. ročník ŠHL. 
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 406/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje Pravidla pro užívání vybavení bytu ve vlastnictví města.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 407/Z47/13 bylo schváleno.
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Návrh usnesení: ZM schvaluje poskytnutí dotace z Programu podpory akcí spolků:
ZO Svazu zdravotně postižených Švihov  ve výši 2.000,- Kč na činnost,
TJ Sokolu Švihov ve výši 2.000,- Kč na uskutečněný dětský den,
CK Velovis ve výši 60% ztráty, max. 10 tis. Kč na veřejné závody kol dětí a mládeže.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 408/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje poskytnutí dotace ve výši 5.000,- Kč ZO Svazu chovatelů
Švihov na uspořádání mezinárodních závodů v letu akrobatických holubů ve Švihově.
Výsledek hlasování: pro 6, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 409/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje poskytnutí dotace ve výši 2.000,- Kč Historické
společnosti Klatovy na vydání 7. čísla Sborníku prací z historie a dějin umění.
Výsledek hlasování: pro 6, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 410/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM souhlasí s bezúplatným zapůjčením malého sálu v KD Švihov
Jihočeskému institutu celoživotního učení České Budějovice na uspořádání bez-
platného PC kurzu pro seniory ve dnech 27.8. – 30.8.2013. 
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 1 – Fr. Vaněček. 
Usnesení č. 411/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje poskytnutí dotace z výtěžku parkovného při festi-
valu České hrady.cz jednotlivých spolkům podle počtu odpracovaných hodin:
Sokol Švihov - 4.854,- Kč
Skauti Švihov - 5.201,- Kč
SDH Lhovice - 6.414,- Kč
SDH Kokšín - 1.387,- Kč
MS Lysina - 3.467,- Kč
SDH Kamýk - 3.467,- Kč
FC Švihov - 6.587,- Kč 
Výsledek hlasování: pro 6, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 412/Z47/13 bylo schváleno.
Návrh usnesení: ZM schvaluje odepsání pohledávek místních poplatků za odvoz
komunálního odpadu za roky 2010 a 2011 v celkové výši 6.662,- Kč dle návrhu
v příloze č. 6.
Výsledek hlasování: pro 6, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 413/Z47/13 bylo schváleno. 
Návrh usnesení: ZM schvaluje prodej pozemků v k.ú. Lhovice p.č. 1595/2 o výměře
203 m2 a část pozemku p.č. 1495/6 v rozsahu vybudované jímky, a to za cenu 30,50
Kč za 1 m2 panu Lukáši Hochmanovi z Pačejova s tím, že po zpracování oddělo-
vacího geometrického plánu bude prodej opět schválen již s konkrétními údaji.
Výsledek hlasování: pro 6, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 414/Z47/13 bylo schváleno (vp)
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Ministerstvo životního prostředí vydalo vyhlášku č. 189 o ochraně dřevin a povolo-
vání jejich kácení s účinností od 15. července 2013. Tímto pozbyla platnosti doplňující
vyhláška 395/1992 Sb. k zákonu č. 114/1992 Sb. 

§3
Velikost a charakteristika dřevin k jejichž kácení není třeba povolení

– Dřeviny o obvodu kmene do 80 cm měřeného ve výšce 130 cm nad zemí.
– Pro zapojené porosty dřevin (dřeviny se vzájemně dotýkají, prorůstají nebo přek-

rývají) nepřesahující plochu 40 m2.
– Pro dřeviny pěstované na pozemcích vedených v katastru nemovitostí ve způsobu

využití jako plantáž dřevin.
– Pro dřeviny rostoucích v zahradách.

(zahradou je pozemek u bytového domu nebo rodinného domu v zastavěném
území obce, který je stavebně oplocený a nepřístupný veřejnosti)

Kácení dřevin se provádí zpravidla v období jejich vegetačního klidu. Je to období
přirozeného útlumu fyziologických a ekologických funkcí dřeviny. 

Pokud je strom suchý (nad 80 cm obvodu ve výšce 130 cm), lze jej porazit bez před-
chozího povolení, stačí jen 15 dnů předem oznámit orgánu ochrany přírody krajiny
(MÚ Klatovy). 

V případě bezprostředního ohrožení zdraví, životů či majetku se strom (nad 80 cm
obvodu ve výšce 130 cm) porazí ihned a do 15 dnů se skutečnost oznámí orgánu ochra-
ny přírody a krajiny (MÚ Klatovy).

V obou případech náležitosti oznámení o kácení dřevin musí obsahovat:
– Označené katastrálního územní a parcely, na které se dřeviny nachází, stručný

popis umístění dřevin a situační zákres
– Doložení vlastnického práva či nájemního nebo uživatelského vztahu ohlašovatele

k příslušným pozemkům, nelze-li je ověřit v katastru nemovitostí, včetně píse-
mného souhlasu vlastníka pozemku s kácením, není-li žadatel vlastník pozemku

– Specifikaci dřevin, které mají být káceny nebo byly pokáceny, zejména druhy dře-
vin, jejich počet a obvod kmene ve výšce 130 cm nad zemí

– Zdůvodnění oznámení (přílohou může být i fotodokumentace)
Velikost a charakteristika dřevin k jejichž kácení je třeba povolení

Žádost o povolení ke kácení je nutné podat v případě dřevin přesahující obvod 80 cm
měřeného ve výšce 130 cm nebo u zapojených porostů dřevin, pokud celková plocha
přesahuje 40 m2. Žádost o povolení ke kácení dřevin rostoucích mimo les, kromě výše
uvedených případů, se podává u zdejšího Městského úřadu, orgánu ochrany přírody
a krajiny, který sám po vyhodnocení dřeviny vydává povolení ke kácení.

Náležitosti žádosti o povolení ke kácení dřevin jsou shodné s náležitostmi
oznámení o kácení dřevin (tj. kácení bez povolení) (bo)
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Město Švihov rozšířilo třídění odpadů pro veřejnost o sběrný box na recyklaci použitých
inkoustových cartridgí a laserových tonerů do tiskáren, který je umístěný v budově radnice
(přízemí) vedle boxu na drobný elektroodpad. 

Použité cartridge a tonery nepatří do komunálního odpadu stejně jako žárovky 
a baterie, a i přesto každoročně skončí na skládkách bez možnosti další recyklace zhruba 500
milionů tonerů. Během výrobního procesu tonerové kazety se spotřebuje přibližně 3,5 litru
ropy. Navzdory tomu většina tonerů končí na skládkách, a tak není možná recyklace. Plasty,
ze kterých jsou cartridge a tonery vyrobeny, se rozkládají 450 – 1000 let. Sběrné boxy pomů-
žou množství vyhozené na skládky razantně snížit. Redukce, repase a recyklace, to je pořa-
dí operací, kterými můžeme snížit množství vyhozeného odpadu.

Chraňte s námi životní prostředí a informujte Vaše kolegy a přátele.                      (bo)

Č.p. 393
Pozemek na stavbu domu byl koupen v roce 1960. Jedna část pozemku od rodiny

Soumarovy a druhá od paní Magdalény Rysové, roz. Trnkové z č. p. 73. Stavba domu
probíhala v létech 1980 – 82. Byl postaven jednopatrový dům.  Plány vypracoval pan
Josef Kozák ze Švihova č. p. 247, rovněž byl stavbyvedoucím.

Vzhled domu od doby postavení nezměněn. V roce 2013 plánují majitelé výměnu oken.
Současný majitel: manželé Fabiánovi
Č.p. 394

Pozemek byl koupen v roce 1979 od paní Marie Jandové č.p. 318. Novostavbu jed-
nopatrového domu OKAL projektovala a následně postavila firma R.D. Jeseník. Se
stavbou bylo započato v roce 1980 a kolaudace proběhla v roce 1982. Od té doby se
vzhled domu nezměnil. Současný majitel: manželé Vitanovských

Č.p. 395
První majitel zahrady byl Eduard Mráz ze Švihova, poštovní doručovatel, manželka

Helena Kaňáková z č.p. 181. Zemřeli v roce 1976 a 1977. V roce 1977 zahradu dědí neteř
Olga Voráčková z Klatov a v roce 1978 ji prodává nynějším majitelům. Stavební povo-
lení bylo vydáno v červenci 1979 a kolaudace domu proběhla v létě 1982. Rodinný dům
je jednopatrový. Odpovědný projektant byl ing. Mergl, plány upravil pan Miroslav
Nový ze Švihova č.p.127. Vzhled domu od doby postavení nezměněn.

Současný majitel: manželé Pilarčíkovi
Č.p. 396

Pozemek byl ve vlastnictví ČSL státu – MěÚ Švihov, hospodářskou smlouvou převe-
den na Západočeské státní lesy – lesní závod Přeštice. Před tím, část tohoto pozemku
vykoupilo město Švihov od paní Anny Pechové z č.p. 148.

Stavba bytových jednotek včetně 4 garáží – pro zaměstnance lesů. Dům je jednopat-
rový s podkrovím. Byl postaven v létech 1983 – 1987. Stavitel – Západočeské státní lesy.

Projektant – Západočeské státní lesy, podnikové ředitelství Plzeň – technická kance-
lář. Generální dodavatel – Lesní závod Přeštice. Celkové náklady na stavbu byly
1 767 550,-Kč. Kolaudace domu byla provedena 25. 8. 1987. Vzhled domu od postave-
ní nezměněn. Současný majitel: obyvatelé jednotlivých bytů                               (bn)
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Poslední noc doma. Brzo ráno snídaně a ještě za tmy prázdnými ulicemi na seřadiště na
výstavišti. Malá Nina si nesla kufřík s milovanou panenkou, oblečky pro panenku a dět-
skými knížkami. Dlouhé fronty lidí u vstupní brány a povely příslušníků SS. Na krk jí
pověsili cedulku z kusu kartonu, na kterém bylo číslo 816 a označení transportu AAv.
Pořádek musí být. Místo označené číslem, staré slamníky na podlaze. Konečně trochu
klidu a odpočinku za neutichajícího pláče malých dětí a sténání nemocných a starých lidí.
V poledne rajská polévka, milované jídlo, s chutí nesrovnatelnou s tou od maminky.
Obrovské zklamání pro malé dítě, jedno zklamání za druhým a kolem stálé zmatky 
a hrozně moc lidí. 

První noc a první probuzení. Neustálé kontroly příslušníky SS, náhražková káva
k snídani a zbytky pečiva z domova. Bití a ponižování, pokud se někdo ne dost rychle
postavil. Pro malé dítě těžko představitelná skutečnost. 

Čtvrtý den za ranního šera pěšky přesun na nádraží v Bubenči. Celé nádraží pevně obšan-
cované policisty a příslušníky SS, aby nikdo z Židů nemohl utéct. Vlak sestavený
z dobytčáků, do každého se muselo vměstnat padesát lidí. Opět nářek a pláč, rodiny roz-
dělené do různých vagonů, žádný soucit a pochopení ze strany příslušníků SS. Pouze pove-
ly, nadávky, bití, kopance. Konečně všichni lidé i se zavazadly nacpaní ve vagonech a vlak
se dává do pohybu. Každý se chtěl alespoň pohledem přes malou škvírku rozloučit
s Prahou, všichni plakali. Parné léto, nedýchatelný vzduch, usedavý pláč malých dětí.

V poledne příjezd do 60 km vzdálených Bohušovic nad Ohří. Hlasité povely policistů 
a příslušníků SS, nástup do pětistupů a pěší pochod do Terezína. Malá Nina se snaží být
neustále s maminkou. V jedné ruce drží panenku, v druhé kufřík. Důkladné osobní pro-
hlídky a prohlídky zavazadel. Malá Nina nese v ruce panenku a svůj kufřík. Když už to
vypadá, že po prohlídce může pokračovat, chytne ji za rameno esesák a chce jí vzít panen-
ku. Když ji nechce dát z ruky, roste jeho podezření, jestli v ní není něco ukryté a rozbíjí jí.
Nic. Pobavený smích esesáka. Nina se nezmůže na slovo, nemůže ani křičet, ani plakat.
Maminka ji naštěstí popostrčí dopředu a společně posbírají kousky rozbité panenky. Jak
má pochopit malá holka chování a jednání vládců lidstva, nositelů kultury v nové Evropě?
Po vyřízení „formalit“, konečně místo na půdě kasáren. První noc v Terezínském ghettu.
Brzo ráno probuzení na půdě kasáren a obrovské překvapení se shledání s panenkou.
Těžko vědět, kde vzala maminka lepidlo na opravu panenky. Nevypadá sice tak krásně,
jako dřív, ale radost z ní i s kufříku s věcmi a hlavně přítomnost milované maminky dává
pocit jistoty a přehlušuje stále v uších znějící esesákův smích.

Hrozné hygienické podmínky, nedostatečné pro tolik lidí, náhražková káva k snídani,
miska polévky s kouskem chleba v poledne a večer. Denní rozkazy vydávané německým
velitelstvím tábora s pomocí židovské samosprávy. Každý vězeň starší 14 let musel pra-
covat. Maminka se hned druhý den vydala hledat ty z příbuzných, kteří již do Terezína
odjeli před nimi. Výsledek jejího hledání nebyl příliš potěšující. Milovaná babička, strýček
a teta Bickovi byli již posláni transporty do Polska. Pouze strýček Franz byl v nemocnici.
Dlouhá léta byl po prodělané španělské chřipce nemocný a během pobytu v Terezíně se
jeho zdravotní stav výrazně zhoršil.

Nina se brzy skamarádila s pár stejně starými děvčaty, které si navzájem půjčovaly
knížky. Záhy přišlo oznámení, že děti musí být umístěny v domově dětí a mládeže, Nina
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v bloku L 410. Samospráva ghetta se snažila vytvořit pro nejmladší vězně alespoň trochu
snesitelnější podmínky v ubytování, stravování a celkové péči. Obětaví spoluvězni se sta-
rali o jejich každodenní potřeby i účelné využívání volného času. V organizování denního
programu proto nechyběla činnost kulturní, sportovní, ale také osvětová a vzdělávací. Do
výchovy mládeže se zapojila řada vynikajících pedagogů jako i Fredy Hirsch. Tajně pro-
bíhalo vyučování, probíhaly besedy a kulturní programy za účasti předních osobností
vědy, umění a předválečného politického života. Každé uvedení dětského divadelního
představení hry Brundibár s kostýmy a kulisami od rodičů mělo velký úspěch.

Půl roku po příjezdu do terezínského ghetta v něm vypukla epidemie tyfu. Nina byla
mezi prvními, kdo onemocněl. Vysoké horečky, úporný průjem, téměř žádné léky.
Naštěstí se dostala včas do nemocnice, do které se přihlásila i maminka jako zdravotní
sestra, aby si alespoň takto byly nablízku. Byla na tom hodně zle, dokonce bylo nutné jí
dát krevní transfúzi. Přes vlastní oslabení organismu jí maminka darováním potřebného
množství krve zachránila život. Nina byla nemocná téměř tři čtvrtě roku a dlouho byla na
pokraji života a smrti. Za mnohé také vděčí svému strýci, lékaři Karlu Sternovi. Díky
smíšenému manželství byl ještě doma a mohl posílat balíčky s léky zapečenými v chlebu,
které snad zázrakem unikly vstupní kontrole. Krátce před propuštěním z nemocnice
umírá strýček Franz. Z celé rodiny zůstaly v terezínském ghettu s maminkou samy.

Po propuštění z nemocnice a návratu do domova dětí a mládeže zjistila Nina, že se zde
mnohé změnilo. Řada dětí odjela s rodiči transporty do Polska. Chyběl i Fredy Hirsch.
Počet transportů přijíždějících do Terezína nepřestával. Noví vězni přiváželi zprávy ze
světa za zdí. Životní podmínky se ale neustále zhoršovaly, ghetto bylo přeplněné. Mezi
60.000 dospělými žilo téměř 7.000 dětí. Nikdo z přeživších nezapomene na velký nástup
chladného a deštivého 11. listopadu 1943. Všichni vězni museli nastoupit vždy po sto
lidech a esesáci je celý den počítali. Nikdo nevěděl proč a nikdo nevěděl, co bude následo-
vat. Teprve později se dozvěděli o údajném útěku 55 vězňů. Skutečnost byla ale mnohem
prozaičtější. Velký nástup poskytl věznitelům přehled o stavu vězňů. Těch, kdo mohli 
a kdo nemohli pracovat a koho se bylo nutné zbavit. Němci se připravovali na návštěvu
„města darovaného Židům“ z mezinárodního Červeného kříže, která přijela až v březnu
1944. Po velkém nástupu v listopadu 1943 následovalo mnoho transportů na východ.
Němci ustanovili v Terezínském ghettu židovskou samosprávu. Sami Židé rozhodovali 
o tom, kdo a kdy bude zařazen do transportu na východ.

Náš transport měl označení D.R. 2 334, odjezd 15. prosince 1943. Maminka sbalila zbyt-
ky toho, s čím jsme před 18 měsíci opustili Prahu, na černém trhu nakoupila za táborové
peníze cukr, chléb a cigarety, platidlo, za které se dalo vždy něco pořídit.

V den odjezdu za tmy pochod na nádraží do Bohušovic, půl dne na nádraží za neu-
stálého přepočítávání, čekání na přistavení dobytčáků. Dva kýble v rohu na vykonávání
potřeby, mladí, staří, ženy, muži, děti nacpaní ve vagonu tak, že se v něm dá jenom stát.
Nekonečná jízda do neznáma.

Pokračování příště. Podle knihy osobních vzpomínek přeložila a zpracovala 
M. Vacková 

V první části vzpomínek paní Niny Weilové jsem se dopustila dvou chyb. Špatně jsem napsala
číslo paní Weilové a unikla mi „automatická oprava pravopisu“ jména strýce pana Bicka.
Omlouvám se touto cestou jak paní Weilové, tak i čtenářům. M.V.
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V minulém díle v rámci miniseriálu o včelách a včelařích jsme se seznámili s tím, co je
to vlastně med.  Dnes bych Vás rád seznámil s jeho získáváním, zpracováním a rozděle-
ním do druhů.

Když včelař používá při své práci ve včelách kouř, není to proto, že by chtěl včely
zadusit, nebo je snad vyhnat z úlu. Včely odpradávna  v  lese znaly pouze dva druhy
nebezpečí,   medvěda a lesní požár. Na medvěda přirozeně útočí, kdežto v případě
požáru mají hlavní úkol nasát med do svých medných váčků, tedy do sebe, a připravit
se k opuštění  obydlí ve stromu a tím se zachránit. 

Včelař, který chce včely prohlédnout, dá kouřem signál, falešný signál, včelám, aby
nevyhlásily poplach proti medvědovi, ale nasály se medem. Tím jsou spokojenější,
klidnější a nezaútočí na včelaře, který úl otevře. Cílem snažení včelaře je získat med 
a další včelí produkty. Dnes se soustředíme na med. O dalších produktech si řekneme
něco v některém z příštích pokračování. 

Že med je v podstatě zahuštěná sladká šťáva, kterou včely sbírají z rostlin, už víme. Že
jej ukládají do plástů, už také víme.  Ale jak se pozná, že už je dostatečně zahuštěný (zralý)
a jak jej z těch plástů dostaneme?  Následující řádky nám odpoví.

Med, který hodlá včelař včelám odebrat, je med, resp. potrava, kterou mají včely pro
sebe připravenou na zimní období, je tudíž dostatečně zralý a trvanlivý, a pozná se podle
toho, že jej včely  zavíčkují v buňkách, dá se říci jako konzervy.  V určitém období, větši-
nou po skončení snůšky (dílčí snůšky), se z úlové části zvané medník odeberou zavíčko-
vané plásty s medem. Tyto plásty zbavené včel, jsou speciální vidličkou odvíčkovány 
a vloží se do medometu. To je zařízení  pracující na principu odstředivky, tam jsou plás-
ty postupně z obou stran zbaveny medu. Tomuto procesu se říká vytáčení medu.  Med
pak stéká po vnitřních stěnách medometu k výpustnímu otvoru a pak přes síta, pro zba-
vení zejména voskových částí plástů, do podstavené nádoby. Poté se už nechá pouze
vyčeřit (vyběhnout vzduchové bublinky vniklé při cezení medu) a zchladnout na poko-
jovou teplotu. Poté je již připraven ke spotřebitelskému balení do příslušných obalů. 

Zejména světlejší medy jsou náchylnější k tuhnutí a následné krystalizaci, není výjim-
kou, že med začíná tuhnout a následně krystalizovat už po 14 dnech po vytočení. Proto
se provádí takzvané pastování medu, ovšem nemá to nic společného s babiččiným pasto-
váním podlahy!!!  Naše pastování je mechanická úprava medu zaručující trvalou roz-
tíratelnost medu. Jak již bylo řečeno, přirozenou vlastností medu je krystalizace. Během
tohoto přirozeného procesu vznikají  různě veliké krystalky, které jsou pevně k sobě
navázány, a med se tudíž obtížně roztírá.  Proto v okamžiku, kdy med začíná tuhnout 
a vznikají v něm první krystaly, je med po dobu 5 – 14 dnů pravidelně pomalu míchán 
– nikoli šlehán!!! Dochází tak k narušování vznikajících krystalů, ty jsou třením o sebe
omílány a zmenšovány. Tím je dosaženo trvalé roztíratelnosti medu. Med si zachovává
pastovitou konzistenci a snadno se roztírá a  z namazaného krajíce nestéká. Jedná se čistě
o mechanické zpracování, které nemá žádný vliv na kvalitu a chuťové vlastnosti medu
narozdíl od různých tepelných úprav s použitím teploty vyšší jak 45 °C.

Získávání medu
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Krystalizace je přirozený jev, každý med zkrystalizuje, některý dříve, jiný později.
Krystalizace není známka nekvality nebo snad nežádoucích příměsí. Je to jev, který
k medu patří, jelikož med je tvořen kromě jiného jednoduchými cukry, glukózou a fruk-
tózou, a záleží na poměru těchto dvou cukrů, jak rychle med začne krystalizovat.
Kvalitní med v tekutém stavu lze též poznat tak, že při otočení uzavřené sklenice dnem
vzhůru se bublina vzduchu přesune pomalu vzhůru. Pokud se bublina přesune příliš
rychle a med se chová jako voda, není s ním něco v pořádku.  Podmínky skladování příliš
krystalizaci neoddálí. Med může být skladován jak v chladničce, tak i v běžném prostře-
dí. Pokud chceme mít z krystalického medu tekutý, rozehřejeme jej nejlépe ve vodní lázni
při teplotě, kterou vydrží lidská ruka. Absolutně nevhodné je použití mikrovlnné trou-
by, tam již po několika minutách dochází ke znehodnocení medu. 

O medu vždy mluvíme jako o sladidle, ale med neobsahuje pouze cukry, obsahuje
několik set různých látek v různé koncentraci. Obsahuje i enzymy a aminokyseliny, obsa-
huje též organické kyseliny – takzvané antioxidanty a mnoho dalších látek, u kterých
zatím není zcela jasné, proč je rostliny vyrábějí. Nicméně jsou v medu obsaženy a je pro-
kázán jejich příznivý vliv na lidský organizmus. 

Med díky svému složení, jedná se především o jednoduché cukry, má posilující a osvěžu-
jící účinek na lidský organismus. Na rozdíl od řepného cukru, nemusí být tráven a je vstře-
báván přímo sliznicí. Stanislav Volf

Opravy v Čechově uliciOpravy v Čechově ulici
Ulice Čechova byla v letošním roce

poznamenaná stavebním ruchem.
Firma Silnice Klatovy zde prováděla

nákladem 1.200.000 Kč stavbu chodníků
od kulturního domu ke křižovatce
s ulicí V Zahrádkách. Výstavba chod-
níků v této ulici bude ukončena na pod-
zim tohoto roku, kdy od poloviny září
bude firmou Silnice Nepomuk nákla-
dem necelých 600.000,- Kč vystavěn

nový chodník od kulturního domu ke
křižovatce s ulicí Jiráskova. Nové chod-
níky výrazně přispějí k bezpečnosti
chodců v této ulici, kudy prochází fre-
kventovaná krajská komunikace II. třídy.

Jednou z nejdůležitějších akcí leto-
šního roku je oprava hasičské zbrojnice,
která byla dokončena začátkem červen-
ce. Nákladem více než 1 mil. korun pro-
vedla klatovská firma D-PERFECT
výměnu vrat garáží, výměnu oken 

���������������������������������������������
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a kompletní opravu fasády. Staticky narušené zádveří bylo ubouráno a pomocí kovové
konstrukce byl vytvořen nový vstup do objektu. Hasiči si sami zajistili opravu sklep-
ních prostor zbrojnice, kde vznikne mimo jiné i herna pro nejmenší členy SDH. Tímto
byla završena generální oprava tohoto objektu, který již několik let nedělal svým omše-
lým vzhledem našemu městu čest ani slávu. 

Pojďme se učit v naší komunitní škole
Komunitní škola Švihov o.s. realizuje jako partner projekt „Pojďme se učit v naší

komunitní škole“, který je podpořen dotací z Evropského sociálního fondu z OP
Vzdělávání pro konkurenceschopnost. Nositelem tohoto projektu je Národní síť ven-
kovských komunitních škol se sídlem v Borech (kraj Vysočina). Dalšími partnery pro-
jektu, kde se projekt také realizuje, jsou venkovské komunitní školy z Borů, Kněžic (obě
kraj Vysočina), Rosic (Pardubický kraj), Starého Jičína (Moravskoslezský kraj) a Újezda
(Zlínský kraj).

V rámci projektu se ve Švihově konaly
prezenční kurzy pro dospělé „Moje jedine-
čná obec“, „Buďme zdraví i po padesátce“,
„Včelařství – zdroj medu, zdraví a relaxace“
a „Jak nakládat s financemi“. Různorodá
paleta témat a zkušení lektoři dokázali do
kurzů přilákat účastníky nejen ze Švihova,
ale i ze vzdáleného okolí. 
Prohlídka špitálního kostelíka Sv.Jana
Evangelisty doplnila kurz 
„Moje jedinečná obec“

V pátek 11. 1. 2013 se uskutečnil v Kulturním domě ve Švihově festival „Sousedé,
pojďme do školy“, kterého se zúčastnilo více jak 170 osob. Festival představil nejen rea-
lizovaný projekt, ale především činnost Komunitní školy Švihov, o.s. – co již pořádala
a co bude pořádat. Pozornost poutala především výstava starých pohlednic a fotogra-
fií Švihova. Úspěšná akce byla završena přednáškou Jana Jiráka na téma Historie pivo-
varnictví v regionu.

V těchto letních dnech jsou pro širokou veřejnost zpřístupněny dva rapid e-learnin-
gové kurzy na téma třídění odpadů a dobrovolnictví. Máte- li zájem se do těchto kurzů
přihlásit, učiňte tak na tel. čísle 606247711. 

Poslední aktivitou projektu bude v pátek 20. září akce „Dny učících se obcí“, která se
bude konat opět v Kulturním domě ve Švihově. Na programu této akce bude předsta-
vení vzdělávacích kurzů realizovaných v rámci projektu, výstava historických fotogra-
fií města a přednáška Jana Jiráka z historie města na téma „Domácí odboj na Švihov-
sku za 2. světové války.“

Tento projekt je financován Evropským sociálním fondem (OP VK)
a státním rozpočtem České republiky (jp)
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V pátek 28.června se zavřely dveře základní školy a mateřské školy za žáky a dětmi,
kteří se rozešli na dvouměsíční letní prázdniny.

V budovách nastartovaly plánované opravy a údržba a ruku v ruce s nimi generální
úklid všech prostor.

V mateřské škole se rekonstruuje hygienické zázemí pro jednu třídu. Zcela nově se
zde rekonstruují přívody vody, odpadů, elektřiny. Škrábají se staré omítky. Zdi budou
mít nové obložení, budou nově naštukované a vymalované. Na podlahu budou polo-
ženy nové dlaždice. Veškeré sanitární zařízení bude nové a nově zde bude zbudován
sprchový kout. S touto rekonstrukcí souvisí rekonstrukce chlapeckého WC v hale škol-
ní jídelny, kudy procházejí rozvody vody a odpadů z prvního patra budovy. 

Na zahradu mateřské školy je zabudován nový herní prvek.
Pro děti, jejichž rodiče jsou během srpna v zaměstnání, bude otevřena jedna třída

mateřské školy v přízemí budovy již od 5.srpna. 
V budově základní školy započaly opravy již v červnu, kdy byly zahájeny práce na

rekonstrukci bývalého bytu na prostory pro základní školu. V předstihu byl vypraco-
ván plán  na přestavbu bytu a bylo vydáno stavební povolení. Škola přestavbou získá
další potřebnou učebnu a prostory pro školní družinu.

Následně byla vymalována tělocvična a nářaďovna, opraveny a vymalovány výk-
lenky pro topení, topení bylo natřeno. Vymalována bude též vstupní hala tělocvičny.

Dále probíhá rekonstrukce dvou učeben. Rekonstruují se rozvody elektřiny, vody,
odpadů. Zdi učeben jsou seškrabány, naštukovány, vymalovány, okolo umyvadla jsou
položeny nové obklady, nainstalováno bude nové osvětlení.

Oprava rozvodů vody v učebnách zasahuje až do sklepů budovy školy, nově zde
bude zabudován uzávěr vody pro jižní polovinu budovy.

Základní škola má dvě učebny počítačů-malou a velkou, téměř v každé další učebně
mohou pedagogové využívat k výuce notebook spolu s interaktivní tabulí. Během
prázdnin realizujeme zasíťování školních počítačů.

O školní zahradu pečují během prázdnin pedagogové spolu se žáky. Služby na poze-
mek docházejí jednou za týden.

Nový školní rok zahájíme v pondělí 2. září v 8 hodin před budovou základní školy.
Tento den bude škola otevřena veřejnosti od 9 do 13 hodin. Zájemci si budou moci

prohlédnout prostory školy a zároveň navštívit výstavu v respiriu školy, která je věno-
vána historii školy od otevření nové budovy v roce 1958, padesátileté historii školního
dechového orchestru a čtyřicetileté historii Švihovského hudebního léta. Tato výstava
bude přístupná po celé září.

(js)

Budovy a areál Základní školy
a Mateřské školy Švihov prázdniny nemají
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Občanské sdružení Jihočeský institut celoživotního učení zve seniory v důchodovém
věku k účasti na počítačovém kurzu v rámci projektu „Senioři komunikují“ realizo-
vaného Nadačním fondem manželů Livie a Václava Klausových.

Chcete se naučit napsat na počítači
dopis nebo si třeba vyhledat autobu-
sové spojení? Je to mnohem snazší,
než by se mohlo na první pohled
zdát!

VÝUKA PROBĚHNE 
V KULTURNÍM DOMĚ ŠVIHOV

V TERMÍNU OD 27.DO 30. SRPNA,
každý den 4 hodiny dopoledne (orienta-

čně 08:00 – 12:00) volným tempem
s dostatečnými přestávkami.

Kurz učí trpěliví lektoři s mnohaletými zkušenostmi v oblasti vzdělávání dospělých.
Výuka je orientovaná čistě prakticky, její náročnost se průběžně přizpůsobuje potřebám
i možnostem účastníků – seniory tedy rozhodně nečekají např. dlouhé a nudné před-
nášky o nepodstatných rozdílech mezi výrobci počítačů, ale výklad úplných základů
jako zapnutí a vypnutí počítače, práce s myší, psaní a vytisknutí jednoduchého textu,
psaní e-mailua vyhledávání informací na internetu.

Na začátku kurzu obdržíte studijní materiály zdarma.
POZOR! Kapacita kurzu je omezena na 10 účastníků!
PŘIHLÁŠKY: Přihlásit se můžete Informačním centru MěÚ Švihov (přízemí) nebo

telefonicky u Mgr. Adamcové na 605862604.

SKAUTSKÝ ODDÍL POŠTOLKY ŠVIHOV PŘIJMESKAUTSKÝ ODDÍL POŠTOLKY ŠVIHOV PŘIJME
NOVÉ ČLENYNOVÉ ČLENY

Blíží se začátek školního roku 
a s ním i začátek pravidelné skautské
činnosti našeho oddílu. Skautský
oddíl Poštolky funguje ve Švihově již
13let a v současné době se skládá ze 
4 družin o celkovém počtu cca 35dětí
ve věku 6 až 16let. 

Rádi mezi sebou přivítáme
nadšené kluky a dívky z 1. až 3.
třídy, kteří chtějí prožívat stejná
dobrodružství, zážitky a přátelství
jako my. 

Nebojte se počítače!Nebojte se počítače!
BEZPLATNÝ PC KURZ PRO SENIORY 27. 8. – 30. 8. ŠVIHOV
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Skauting, to je příležitost naučit se pracovat ve
skupině i být samostatný, spolupracovat s okolím 
i prosadit vlastní názor, příležitost chápat hodnoty
společnosti i přírody. Skauting je příležitost v partě
kamarádů vyrůst v moderního člověka, který ví 
o svých kvalitách i o tom, proč nebýt sám, proč být
součástí týmu. Člověk, který ví, co chce a aktivně jde
za tím. Člověk, který může být pilířem společnosti.

Ve skautingu si člověk sáhne na GPSku i foťák, učí
se dělat reportáže, slaňovat skály, vařit i sjíždět vodu
na raftech. Ale to není důležité. Důležité je, co se
člověk učí mimochodem při tom – že má cenu se 
o něco snažit. Že má cenu se zapojit. Že má cenu spo-
lupracovat. Že má cenu být součástí věcí, ne pozoro-
vatelem…

Na skautingu je důležité to, že nejsi sám a to, že
nejsi pasivní – příležitost a parta, parta a příleži-
tost, to je skauting.

V případě, že máte zájem, aby Vaše dítě chodilo do našeho oddílu, kontaktujte hlav-
ního vedoucího oddílu, Jana Čížka, na telefonu 725 196 550 nebo emailu janci-
zek2@gmail.com. Více informací také najdete na webových stránkách
www.kralovak.cz (oddíl Poštolky Švihov). Pravidelné schůzky začínají v druhé polo-
vině září, kam může syn nebo dcera nezávazně přijít a vyzkoušet si program. Přesné
termíny schůzek Vám sdělí Jan Čížek.

LETNÍ TÁBOR SOUSTROVÍ PACIFIKU
Letošní letní tábor se uskutečnil v prvních dvou týdnech prázdnin nedaleko

Nepomuku. Na krásné louce, obklopeni hustými lesy a potokem jsme prožili jeden
z nejkrásnějších táborů v historii oddílu. Počasí nám neskutečně přálo a jak děti tak 
i vedoucí prožili bezva začátek prázdnin. Letošním tématem bylo Souostroví Pacifiku.
Děti se rozdělily do 4 domorodých kmenů po 6 členech a soupeřily mezi sebou o nad -
vládu nad souostrovím. Plnily individuální zkoušky bojovníků, kde překonávaly své
limity, ale často i svou lenost. A o to jde především. V etapových hrách na ně čekala
řada různorodých úkolů, her a výzev. Hry byly zaměřené na spolupráci ve skupině,
pohyb, přemýšlení. Vše protkané zábavou a aktivitou. Řada her probíhala v lese, kde
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si všichni užili spoustu legrace. Večery jsme trávili u ohně, s deskovými hrami nebo při
nočních hrách. Díky kolům jsme objevovali okolí a navštěvovali blízké koupaliště.
Letošní tábor zanechal ve všech účastnících jen ty nejkrásnější vzpomínky.

(jč)

Program švihovské poutiProgram švihovské pouti

Zájezd na výstavu do Čimelic
ZO ČZS pořádá v sobotu 24. 8. 2013 zájezd na zahrádkářskou

výstavu do Čimelic, na programu je i návštěva zámku v Blatné.
Odjezd je v 7,00 hodin, návrat v 19,00 hodin. Cena zájezdu je pro
členy ZO ČZS 200,- Kč, pro nečleny 250,- Kč. Na zájezd se může-
te přihlásit u paní M. Berkové (tel. 608 952 176).
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PČR, obvodní oddělení Švihov děkuje za spolupráci občanům
obce Stropčice při prováděné pátrací akci po pohřešované
osobě. Jejich pomoc přispěla k nalezení pohřešované osoby.

npor. Jiří Kolář, vedoucí oddělení PČR Švihov


